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1. ÀMBIT D’ACCIÓ AMBIENTAL, TERRITORI I BIODIVERSITAT 

a. Procediments administratius 

 
  

Actuació Descripció

Al·legacions

Aportacions al PLA DE TANCAMENT I DESMANTELLAMENT DE LES 
INCINERADORES
EXISTENTNS A CATALUNYA

Escrit de compareixença

Decret de la Tercera Tinència
d'Alcaldia de designació de zones d'esbarjo per a animals de 
companyia

Sol·l icitud d'informació
En el marc dels secans de Lleida, sol·l icitant accés a l ’expedient 
sancionador resultant de diverses denúncies

Al·legacions Pla director urbanístic Biopol-Granvia

Al·legacions
Projecte constructiu de sanejament i  depuració del nucli  de Santa Maria 
d’Oló i  Santa Eulàlia

Aportacions
Modificació puntual del Pla general metropolità dels àmbits d’activitat 
econòmica del delta de Llobregat (MPGM)

Al·legacions
Pla director urbanístic de la terminal logística intermodal del Port de 
Barcelona, als termes municipals de Barcelona i  el  Prat de Llobregat

Al·legacions
Al desestiment del recurs interposat pel Ministeri  Fiscal en relació amb 
el tema dels fringíl ·l ids

Sol·l icitud d'informació

Estat renaturalització de l ’espai de Xarxa Natura 2000 ocupat pels 
aparcaments per visitants als espais naturals, d’autobusos, i zona de 
taxis de la Terminal T1

Escrit de compareixença
activitat extractiva al terme municipal de Campdevànol de l ’empresa 
Colonia Herand, SL

Al·legacions

A L’APROVACIÓ INICIAL DEL PLA ESPECIAL URBANÍSTIC PER A LA 
IMPLANTACIÓ D’UN CÀMPING AMB LLACUNA PER LA PRÀCTICA DEL SURF I 
LA REHABILITACIÓ DE LA MASIA CAL PLA

Al·legacions
A l’Estudi d’Alternatives i  Estudi d’Impacte Ambiental de la nova 
canonada d’impulsió de l’interceptor de Castelldefels.

Escrit de compareixença
Projecte de rehabil itació de la Borda de Socampo, al terme municipal 
d'Alt Àneu, promogut per l ’empresa Bonabé Socampo, S. L.

Al·legacions
Oposició al recurs de reforma i  subsidiari  d'apel·lació d'Aran Medan en 
el tema de l'os Cachou

Escrit
Sobre les afectacions ambiental negatives que tindria l ’asfaltat de 3,35 
km del camí rural de Varradós al terme municipal de Naut Aran

Escrit de personació
"Exposició Natura Encesa Origen”, obra de l ’empresa Naturaleza 
encendida S.L

Escrit de personació
Pla especial d’ordenació de l ’activitat extractiva de la pedrera Coll  
Ferran

Al·legacions

A la proposta de Resolució d’acords en relació amb la formalització del 
contracte de l ’obra “Nou accés ferroviari. Vies d’accés i  
expedició/recepció a Nou Llobregat. Serveis afectats i  consolidació del 
terreny”

Al·legacions A l'aprovació inicial  del PDUM

Denúncia Transformació hàbitat Mas Melons
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b. Procediments judicials 

 
 
2. CAMPANYES 

a. Defensa  del delta del Llobregat 

 
BIOPOL-GRANVIA 
El mes de març del 2023 es presenten al·legacions al Pla director urbanístic 
Biopol-Granvia, que afecta al municipi de l’Hospitalet. 
 
PLA GENERAL METROPOLITÀ DELS ÀMBITS D’ACTIVITAT ECONÒMICA 
DEL DELTA DE LLOBREGAT 
A l’abril del 2023 es presenten al·legacions al document d’avanç de la 
Modificació puntual del Pla general metropolità dels àmbits d’activitat 
econòmica del delta de Llobregat (en endavant MPGM) i el document inicial 
estratègic, redactat i tramitat per l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB). 
 
PORT DE BARCELONA 
A l’abril del 2023 es presenten al·legacions al Pla director urbanístic de la 
terminal logística intermodal del Port de Barcelona. 
 
En  el mes de novembre es presenta un RECURS DE REPOSICIÓ contra 
l’aprovació de la de la “Proposta de Resolució d’acords en relació amb la 
formalització del contracte de l’obra “Nou accés ferroviari. Vies d’accés i 
expedició/recepció a Nou Llobregat. Serveis afectats i consolidació del terreny”, 
atès que la formalització del contracte no és procedent, no havent estat 
suficientment acreditada la no afectació de la ZEPA Delta del Llobregat 
(ES0000146) en relació amb les obres previstes en el Projecte. 
 
AEROPORT DEL PRAT 
S’ha fet seguiment als projectes de renaturalització de l’espai de Xarxa Natura 
2000 ocupat pels aparcaments per visitants als espais naturals, d’autobusos, i 
zona de taxis de la Terminal T1. 

Actuació Descripció

Recurs contenciós administratiu RCA a la ll icència d'obres del CAACB

Denúncia penal
Contra la societat ENDESA GENERACIÓN, S.A per pressumpte DELICTE 
CONTRA EL MEDI AMBIENT en el pantà de Roba-roja (tema sediments)

Recurs de reforma
Recurs de reforma i  subsidiari d'apel·lació contra sobreseïment pel 
tema dels fringíl·l ids

Denúncia

En relació amb un desbrossament massiu de vegetació mitjançant 
maquinària pesant a l'entorn de la riera Roja, al seu pas perl ’espai 
natural protegit de Can Dimoni, situat al  terme municipal  de Sant Boi de 
Llobregat

Denúncia
Sobre l 'incompliment de les conclusions de l 'informe de l'activitat 
"Natura encesa"
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També s’han mantingut contactes amb organismes d’Europa (Comissió i 
Parlament) actualitzant informació de l’estat en què es troba l’espai. 
 
ESTUDI D’ALTERNATIVES I ESTUDI D’IMPACTE AMBIENTAL DE LA NOVA 
CANONADA D’IMPULSIÓ DE L’INTERCEPTOR DE CASTELLDEFELS. 
El mes de juliol es van presentar al·legacions atès que la tramitació del 
procediment d’avaluació d’impacte ambiental de la nova canonada d’impulsió 
de l’interceptor de Castelldefels no pot dur-se a terme fins que finalitzi la 
tramitació del Projecte d’Acord de Govern de modificació i ampliació de la 
ZEPA del Delta del Llobregat (codi ES0000146), per tal de garantir la integritat 
de l’espai protegit i avaluar l’impacte real del Projecte. 
 
CAN DIMONI 
Denúncia penal per un desbrossament massiu de vegetació mitjançant 
maquinària pesant a l’entorn de la riera Roja, al seu pas per l’espai natural 
protegit de Can Dimoni, situat al terme municipal de Sant Boi de Llobregat. 
 
MODIFICACIÓ DE LA ZEPA DELTA DEL LLOBREGAT I MODIFICACIÓ DEL 
LIC DELTA DEL LLOBREGAT 
S’han mantingut diverses reunions amb la conselleria d'acció climàtica 
alimentació i agenda rural per fer pressió perquè s’aprovi l’ampliació de la 
ZEPA. 
 
PARCEL·LES DE GAVÀ 
Gràcies a l’ajuda econòmica rebuda de CaixaBank en el marc de la 
convocatòria de Medi Ambient del 2022, s’han portat a terme les següents 
actuacions: 

 S’ha fet la retirada del fresat asfàltic. 
 S’ha fet la retirada de brossa i deixalles, 
 S’ha desbrossat l’espai. 
 S’han instal·lat caixes niu de les següents espècies:  Xot eurasiàtic (Otus 

scops), eriçó comú, pàrids, quiròpters. També s’ha instal·lat un hotel 
d’insectes 

 Retirada de vegetació al·lòctona. 
 Inici de pla de recuperació de la comunitat vegetal. 

 
Finalment, com a acte simbòlic s’ha plantat un pi blanc. 
 



    
 

6 
 

 
 

b. Zero Port 

Els projectes de consolidació i ampliació de l’activitat i les infraestructures de 
l’aeroport i el port de Barcelona són incompatibles amb la crisi ecològica global 
que vivim, amb la disponibilitat limitada de recursos energètics i materials.  

EXIGEIXEN: 

1. La retirada immediata i sense condicions dels plans d’ampliació de l’activitat i 
de les infraestructures del port i l’aeroport 

2. La definició immediata de plans de reducció de línies de vols i rutes de 
transport marítim, 

3. L’eliminació de manera urgent dels privilegis fiscals i dels subsidis de 
l’activitat del port i l’aeroport 

4. La declaració de Xarxa Natura 2000 a tot l’àmbit del Parc Agrari del 
Llobregat, 

El creixement infinit és impossible en un planeta finit; el creixement del port i de 
l’aeroport són inviables en una Barcelona finita! 

c. SOS Costa Brava 

SOS Costa Brava és una federació formada per més de 25 entitats ecologistes 
que s’han unit amb l’objectiu de lluitar conjuntament per posar fre a una nova 
onada de projectes urbanístics i d’infraestructures que amenacen de fer 
desaparèixer per sempre l’essència a la Costa Brava. 

Defensem la Costa Brava de l’especulació urbanística i les grans 
infraestructures. Aturem impactes ambientals i paisatgístics als tribunals. 
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Impulsem legislació i polítiques de protecció del litoral. I mobilitzem entitats i 
persones a la Costa Brava. Amb defensa jurídica, denúncia pública i 
mobilització social 

d. SOSNATURACAT 

A començaments de novembre de 2020 a iniciativa d’un grup de persones de la 
Plataforma Verda de l’Autòdrom de Sant Pere de Ribes (que està lluitant contra 
un Macroprojecte hípic a Sant Pere de Ribes) es va fer una crida a les 
plataformes i entitats que lluiten en defensa del territori per a emprendre una 
sèrie d’accions conjuntes. Durant 2023 s’ha mantingut el contacte amb aquest 
col·lectiu, però la seva activitat s’ha vist molt minvada i el seu futur no està clar. 

e. Accions de campanya i/o de suport de DEPANA durant el 
2022 

PLATAFORMA “NO JUGUEM, ATUREM HARD ROCK” 

Vam donar suport a la manifestació del 18 de juny una en contra d’aquest 
macrocomplexe i suport al manifest ja que som contraris a aquest 
macrocomplexe. 

FORMEM PART DE LA PLATAFORMA AIGUA ÉS VIDA 

L’objectiu d’Aigua és Vida és aconseguir que la política d’aigua i la gestió del 
cicle integral de l’aigua a Catalunya sigui realitzada des del sector públic i 
compti amb la participació i el control de la societat civil com a garantia de 
qualitat del servei i de qualitat democràtica. 

Participació en la campanya #NoEnRaja que és una campanya de 
conciènciació de la població en general amb diverses mobilitzacions i 
actuacions previstes a nivell de tot Catalunya . Les organitzacions alertem de la 
greu situació d’escassetat que pateix Catalunya i denunciem la manca de 
voluntat del Govern per a gestionar i reduir la demanda. 

NO A LA COPA AMÈRICA  

Hem signat el manifest en contra de la celebració de la Copa Amèrica de Vela 
2024. Aquest esdeveniment pot tenir un impacte molt negatiu en termes 
d’emissió de CO2 i consum d’aigua. Promociona turísticament unes ja 
massificades i gentrificades Barcelona i Vilanova de la Geltrú 

SALVEM EL LITORAL DE LES TRES XEMENEIES 

El litoral de la desembocadura del riu Besòs, a tocar de Barcelona, està en 
perill perquè la Generalitat de Catalunya ha aprovat un pla urbanístic per 
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construir gairebé 2.000 habitatges, a més d’oficines, comerços i 20.000 m2 
d’hotels. Tot plegat en una zona inundable i situada en un dels entorns més 
densament poblats d’Europa. 

Si el pla s’executa, farà impossible la renaturalització d’aquest espai litoral tal i 
com recomanen els experts en canvi climàtic. 

Amb el recurs a la justícia volem aconseguir: 

● La màxima renaturalització del litoral del Besòs amb un gran pulmó verd 
perquè sigui resilient als efectes del canvi climàtic. 

● L’aturada del procés especulatiu, que només respon als interessos d’Endesa 
i del Banco Santander amb la seva immobiliària Metrovacesa. 

● Revertir la construcció d’un macrobarri amb hotels en una zona inundable i 
segregada de la trama urbana. 

● Que la reutilització de les Tres Xemeneies es faci de manera respectuosa als 
seus valors com a patrimoni industrial. 

3. ÀMBIT DE PROGRAMES, PROJECTES I ESTUDIS 
a. Os bru 

DEPANA està duent a terme des de l’any 2019 la campanya escolar d’educació 
ambiental “L’os bru, tresor dels Pirineus” amb l’objectiu de millorar la informació 
sobre la figura de l ‘os bru. 

Tot i que no ha desaparegut mai del Pirineu, l’os bru ha estat i és un gran 
desconegut. I és aquest el punt de partença de la campanya, ja que l’enemic 
més gran de l’os és el seu desconeixement. 

L’os bru és un símbol de la natura ben conservada, i te una funció molt 
important a la natura com a “bioindicador”, és a dir, que conservant l’os 
protegim la resta de fauna i flora del Pirineu. 

Aquestes accions educatives s’emmarquen dins dels principis d’actuació de 
DEPANA, que compta amb el suport d’altres associacions naturalistes i 
científiques i que, per tant, participen dels seus fonaments pedagògics i dels 
seus objectius educatius. En aquest cas, la campanya s’emmarca dins del 
conveni de col•laboració entre DEPANA i la Fundación Oso Pardo, de la qual 
gaudim d’una extensa informació científica i divulgativa. 

L’execució del programa la porten a terme educadors professionals de 
DEPANA, tot i que també hi donen suport voluntaris de l’entitat. 

Estructura de l’activitat: 
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Tot i que les xerrades i activitats s’adeqüen a les diferents edats dels alumnes, 
tenen una estructura comuna: 

En primer lloc, es fa una presentació on s’expliquen els elements més 
importants sobre la biologia, la conservació de l’os bru, quants ossos viuen al 
Pirineu, etc. 

I en segon lloc, es fan unes activitats interactives on es tracta sobre: 

• Alimentació de l’os 
• Rastres de l’os 
• “Els veïns de l’os” que són la resta d’animals que hi comparteixen hàbitat. 
 

Curs 2022-2023: 

Durant aquest curs escolar 2022-2023 hem realitzat una nova edició de la 
campanya d'educació ambiental sobre l'os anomenada “Lós bru, el tresor del 
Pirineu”. 

Concretament, hem realitzat 46 tallers escolars on han participat 1.043 
alumnes. 

Hem actuat en 2 àrees: 

 - Barcelona i ciutats properes: Badalona, Ripollet, Terrassa, Gavà, 
Esparreguera, Sant Feliu de Llobregat i Mataró. Normalment als cursos 
d'Educació Primària (6-12 anys), però també algun grup d'Educació Infantil i 
Secundària. 

- Escoles del Pirineu: Concretament a l'escola de Vielha on han participat 197 
(11 grups de 2on a 5è d'Educació Primària). 

Per al present curs 2023-2024 s’està realitzant una nova edició de la 
campanya. 

 

b. Defensa i Protecció dels Animals 

Un dels compromisos de DEPANA en la defensa dels animals és la seva 
representació al Consell de Convivència, Defensa i Protecció dels Animals de 
l’Ajuntament de Barcelona, participant durant l’any 2023 en les sessions dels 
Plenari del Consell. Com a membre de la Comissió Permanent d’aquest 
Consell s’ha assistit també a diverses reunions.  
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En aquest sentit i en el si d’aquesta comissió, formem part de tres grups de 
treball: el grup de treball d’aus urbanes de la ciutat, el grup de treball de 
reforma de la normativa legal en matèria de protecció i defensa dels animals i el 
grup de convivència amb animals de companyia a l’espai públic.  

El primer grup, creat ja fa anys, ha estat treballant per assolir diversos reptes 
tan importants com ara la convivència a la ciutat amb les diverses espècies 
d’ocells, instant a l’Ajuntament de Barcelona a adquirir compromisos ferms per 
a protegir la vida d’aquestes aus, d’entre els quals es destaquen els següents: 

 Gestió ètica de control de poblacions de columbiformes. Actualment se’n 
controla la població mitjançant l’administració d’un pinso anticonceptiu 
que conté nicarbacina. S’ha presentat a l’ajuntament un projecte per 
instal•lar colomars ecològics, prenent com a model la ciutat de València. 
La idea seria fer una prova pilot a Pça. Catalunya. Un colomar ecològic 
és una instal•lació dissenyada específicament per allotjar columbiformes. 
Aquest hi entren, s’alimenten i nidifiquen. D’aquesta manera es controla 
la seva natalitat fent extracció dels ous que ponen i es controla la seva 
salut administrant medicaments a l’aigua. La resposta de l’ajuntament no 
ha estat massa positiva. Hi continuarem treballant.   

 Reforma de la normativa  per a convertir edificis bird-friendly per evitar 
col•lisions amb les aus.  

 Creació de punts d’aigua potable per a la avifauna, especialment en 
èpoques de calor. La resposta de l’ajuntament és que hi actualment ja hi 
ha prou làmines d’aigua a la ciutat.  

 Implantació de llocs de nidificació i vegetació adaptada tant per a ocells 
com a insectes pol•linitzadors com per especies silvestres que habiten a 
la ciutat, incloent  sensibilització ambiental a través de cartelleria  que 
informi sobre l’avifauna que viu als nostres parcs i els beneficis que 
aporten. L’ajuntament argumenta que no hi pot destinar pressupost per 
aquesta cartelleria.  

 Evitar la destrucció de nius d’ocells com ara falciots i ballesters en 
construccions que han de ser enderrocades.  

 Pirotècnia silenciosa. S’estableix un calendari de reunions mensuals per 
aquest grup de treball.  

No s’ha produït cap avenç respecte a anys anteriors degut a que l’Ajuntament 
no ha incorporat cap tècnic en els grups de treball i no ha atès les nostres 
peticions.  

El segons grup, creat te com a objectiu treballar sobre els canvis normatius tant 
a nivell nacional com comunitari en matèria de protecció i defensa dels animals. 

El principal objectiu és:  
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Modificar l’Ordenança municipal de Protecció, Tinença i venda d’animals 
(OPTVA) motivat per: 

 Incorporar els canvis derivats de normativa de rang superior (DL 2/2008) 
 Noves necessitats de regulació que s’han produït amb posterioritat a 

l’aprovació de l’OPTVA (2014), tals com -a títol enunciatiu i no restrictiu-: 

i. Ampliació i modificació de les definicions de l’Ordenança. 

ii. Prohibició de la tracció animal amb finalitats lucratives 

iii. Prohibició de la presència d’animals als circs ampliada a tot tipus 

d’animals 

iv. Regulació del comerç d’animals vius als establiments comercials de venda. 

v. Augment de l’edat de venda de 16 a 18 anys. 

vi. Re-redacció de l’article “gats comunitaris”. 

vii. Modificació dels articles relatius als elements de subjecció dels gossos 

(collars) • Re-definició de la conducció de gossos a l’espai públic. 

viii. Regulació de l’ús dels gossos utilitzats amb fins de seguretat. 

ix. Regulació de l’acolliment temporal d’animals de companyia. 

x. Especificar prohibició de la criança d’animals per part de particulars (“no 

domicilis”) . 

 Oferir la participació activa de membres experts del Consell Municipal en 
la revisió d’altres projectes normatius d’àmbits territorials diferents. 

L’ajuntament va comunicar que no hi hauria canvis normatius a l’espera de la 
propera aprovació de la Llei de l’Estat Espanyol de benestar animal. Tanmateix, 
aquesta Llei estatal va entrar en vigor durant el 2023 i el consistori no ha 
començat a treballar en la reforma de les polítiques de benestar animal de 
Barcelona.  

Finalment, el grup de treball “Convivència amb animals de companyia a l’espai 
públic” de la Comissió Permanent del Consell de protecció dels animals que 
ens va convidar a formar-hi part atès que hem denunciat la ubicació projectada 
al nou CAACB. Coneixedores que DEPANA aposta per un nou centre d’acollida 
per animals de companyia de qualitat i que estigui en una ubicació que no 
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malmeti la natura com ara l’antic aparcament de cotxes del parc d’atraccions de 
Montjuïc (que ja fa molts anys que roman tancat) ens van demanar suport per 
denunciar la gestió nefasta de l’actual CAACB que està perjudicant greument la 
vida dels animals allà allotjats. No obstant, la situació dels animals del centre 
continua sent desesperada.  

ZOO DE BARCELONA 

DEPANA treballa des de fa molts anys en aquest àmbit amb l’objectiu de vetllar 
pel benestar dels animals i la conservació de les especies del Zoològic de 
Barcelona. No s’ha aconseguit un espai de diàleg amb tots els agents implicats 
en la gestió del Zoo de Bcn perquè la seva actual presidenta no ho ha 
vehiculat. Aquest espai havia de ser a la Fundació Barcelona Zoo, organisme 
pel qual se’ns va requerir a les entitats per debatre i consensuar aspectes de la 
gestió del zoo que tenen relació directe amb el benestar dels animals. 
Tanmateix, això no va ser així.  

S’assisteix a un Consell extraordinari del Consell de Protecció dels animals que 
vam sol•licitar diverses entitats a petició de la Plataforma ZooXXI per aclarir la 
causa de la mort d’una cria d’orangutan d’1 any el 21 de maig, el Kanelo. A part 
de l’ajuntament, compareix el director del Zoo de Barcelona, en Sito Alarcón 
que conclou que la causa de la mort de la cria va ser derivada de les 
complicacions produïdes per una infecció d’una espècie de nematode del 
gènere Strongyloides que té un alt percentatge de prevalença en cries 
d’orangutans. La normalitat en el comportament de la cria no va aixecar 
sospites ni en els cuidadors ni en l’equip veterinari. No obstant, la representant 
de la plataforma ZooXXI qüestiona que aquest animal hagués contret aquesta 
infecció únicament per ser habitual en la seva espècie i explica que altres 
factors poden haver estat determinants. Es van fer dos comunicats de premsa 
al respecte en els quals consideraven que aquest animal no s’estava 
desenvolupant correctament en les instal•lacions a causa de les obres que 
s’estaven portant a terme. El Kanelo va viure la meitat de la seva vida en unes 
instal•lacions en estat de degradació progressiva, segons el Plec tècnic que 
BSM va licitar per portar a terme les reformes. Al 2015 la instal•lació va costar 
1,2 milions d’euros i s’ha hagut d’arreglar amb 600 mil euros públics tant la part 
exterior com la interior. 

Es demana l’informe de la necròpsia, per poder fer anàlisi amb els seus 
assessors científics ja que un paràsit en un sistema immunitari feble actua de 
forma més contundent que en un ben desenvolupat. Fa referència textual a 
alguns punts del Plec: “s’han de canviar totes les planxes metàl•liques de 
revestiment de la instal•lació tant en ambients exteriors com interiors, estan 
completament oxidades per acumulació d’aigua, brutícia i matèria orgànica.”, 
“s’ha d’intervenir en tots els vidres, presenten fins a 4 tipologies de disfuncions”, 
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“als patis s’han de dissenyar de nou els arbres ja que des del seu inici els 
troncs es podreixen”,. Afectacions causades pels animals; “colpegen els vidres i 
els trenquen, arrenquen la pintura i silicona de les juntes”.  

La conclusió de l’estudi en relació al projecte és, que no s’han tingut en compte 
l’entorn ambiental en el que es realitza la instal•lació, l’execució de l’obra 
presenta un grau de preparació molt baix i els controls de qualitat son 
inexistents.  

L’espècie d’orangutans son arborícoles, no acostumen a baixar i son semi 
solitaris. Les instal•lacions del Zoo de Barcelona forcen els orangutans a una 
alteració en el sistema de locomoció i de relació. Els orangutans pateixen 
d’estrès al ser observats a través dels vidres d’accés als patis a causa de les 
aglomeracions de visitants i cops. 

DEPANA manifesta la seva preocupació i sol•licita que es valori el trasllat dels 
orangutans a un santuari. A banda, demana que es pugui crear una comissió 
de seguiment formada per entitats que treballen la fauna silvestre en captivitat i 
experts independents alhora exigeix que es traslladin els orangutans a una altre 
espai mentre duri l’execució de les obres.  

La reunió resulta força controvertida donat que es posa de manifest que no 
s’està complint amb l’ordenança municipal de protecció dels animals en relació 
als animals del zoo de Barcelona i sembla ser que hi ha una manca de 
transparència en la gestió del mateix.  

PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL CONFLICTE ENTRE L’HUMÀ I EL PORC 
SENGLAR (SUS SCROFA) 

L’Ajuntament de Barcelona, quan detecta la presència de porcs senglars a les 
zones urbanes i/o periurbanes, practica la captura reactiva (captura i mort) de 
l’animal. Aquest mètode, que l’any 2023 ha estat pressupostat amb un cost 
d’uns 237.000 €, a banda de no ser ètic s’ha mostrat absolutament ineficaç. El 
nombre d’animals que s’acosten a aquestes zones augmenta progressivament. 
Un dels motius és la recerca de seguretat, donat que a la ciutat està prohibida 
la caça. Determinats individus de l’espècie s’estableixen fins i tot en aquestes 
zones al tenir a l’abast fonts d’aliments (ser alimentats indegudament per 
alguns ciutadans, restes de menjar tant als contenidors de la brossa com als 
recipients de les colònies felines que no estan degudament protegits...etc.)  

Arran de l’anunci per part del consistori barceloní de continuar un any més amb 
la “captura reactiva” del senglar en les zones urbanes i periurbanes on es 
localitzen individus de Sus scrofa, vam decidir actuar conjuntament amb 
l’associació LIBERA, per evitar aquest mètode letal i inefectiu a mig termini.  
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Barcelona es va declarar “ciutat amiga dels animals” el 1998, pel que resulta 
una paradoxa que no s’emprin mètodes ètics per evitar el conflicte senglar-
humà que pot suposar l’aparició d’aquests animals en determinades zones. De 
fet, del 2017 al 2021, el Dr. Manel López-Béjar, degà de la Facultat de 
Veterinària de la UAB, amb el suport de la Diputació de Barcelona, va dur a 
terme a quatre municipis del Vallès un projecte pilot exitós que consistia en la 
immunocontracepció del senglars urbans i periurbans mitjançant la vacuna 
Gonacon (fàrmac força utilitzat des de fa anys per esterilitzar mamífers arreu 
del món). El seu mecanisme d’acció es basa en la creació d’anticossos contra 
la proteïna alliberadora de gonadotropines (GnRH), que són hormones que 
regulen la funció reproductora en els mamífers; d’aquesta manera, es limita o 
s’inhibeix aquesta funció fisiològica i, per tant, es regula la població de senglars 
a mig-llarg termini. Amb la col•laboració del Dr. López-Béjar hem iniciat 
converses amb l’alcaldia de Barcelona a fi d’implementar aquest mètode en 
substitució de les captures reactives. A més, davant d’una demanda social 
creixent, es fa necessària la cerca d’alternatives que siguin respectuoses amb 
el benestar animal i la preservació i sostenibilitat del seu hàbitat. 

LA TAULA DEL SENGLAR 

Paral•lelament hem estat convidats per la Generalitat a la “Taula del senglar”, 
un procés participatiu per definir un pla estratègic sobre la gestió de les 
poblacions de senglar, amb una representació no equilibrada de diversos 
sectors com  l’associatiu, el científic, el d’activitats cinegètiques, agràries, 
forestals i el de l’Administració, que aborda el fenomen de l’augment de les 
poblacions de Sus scrofa a Catalunya en general i al PN de la Serra de 
Collserola en particular. Aquesta Taula pretén trobar solucions per reduir les 
poblacions de senglar, degut al fracàs que ha suposat la caça intensiva 
d’aquest animal durant varies dècades. Un enginyer i expert en porc senglar, 
membre de LIBERA, autor de “El porc senglar a Catalunya” , ha fet una anàlisi 
per comprovar si amb l’estudi de les dades obtingudes d'organismes públics 
catalans s’arriba a una conclusió similar a la de l'estudi intitulat “Disentangling 
Natural From Hunting Mortality in an Intensively Hunted Wild Boar Population”  
de Carole Toïgo et al., investigació duta a terme a França en una zona sotmesa 
a una alta pressió cinegètica. 

Aquest estudi afirma que la pressió cinegètica sobre el porc seglar és la 
responsable de l'augment poblacional de la pròpia espècie. I les conclusions, 
en el cas de Catalunya, són idèntiques a les exposades per l’estudi de 
l’enginyera Carole Toïgo, que treballa a l'Office national de la chasse et de la 
faune sauvage. Ella es va doctorar a la Universitat de Lyon i és especialista en 
la dinàmica de poblacions d’ungulats. Per tant, estem parlant d’una autoritat en 
la matèria, de reconegut prestigi internacional. 
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A major caça, més natalitat i a la inversa. Les actuals poblacions de senglars 
són joves. Viuen menys per culpa de la caça, entre 1 o 2 anys versus una 
esperança de vida biològica d’11 anys, i això fa que l’espècie se senti 
amenaçada per l’escassa longevitat acumulada. Així doncs, activen el seu 
mecanisme de supervivència que consisteix en que les femelles dediquin més 
recursos a augmentar el seu pes fins a assolir els 30 kg., que és quan 
assoleixen l’estadi fèrtil. Per culpa de la pressió cinegètica es reprodueixen 
abans i més.  

Hem constituït el “Grup per a la conservació de la biodiversitat del PN de la 
Serra de Collserola” conjuntament amb l’associació LIBERA i la col•laboració 
del Dr. Manel López-béjar, degà de la Facultat de veterinària i responsable del 
projecte d’immunocontracepció del senglar. Proposem un nou enfocament pel 
que fa a la resolució del conflicte existent entre l'ésser humà i el porc senglar. 
Es tracta d’un canvi de paradigma: tractar de regular la població, no mitjançant 
el que científics de l'UC Davis  en un article titulat "When ‘Eradicated’ Species 
Bounce Back With a Vengeance"   anomenen com erradicació total, sinó a 
través de l'erradicació funcional. En el cas del senglar consistiria en evitar que 
les femelles arribin a pesar 30 kg. prematurament, o bé esterilitzar-les (en els 
casos dels senglars urbanites). Alimentar-se de determinats conreus (com ara 
el blat de moro) afavoreix aquest augment de pes prematur i, per tant, cal evitar 
que hi accedeixin instal•lant tancats realment eficaços. I cal també prohibir la 
seva caça, i així l’espècie augmentaria la seva longevitat en detriment de la 
seva natalitat.  

Analitzant el cas concret de Collserola, estudis científics avalen que els 
senglars, sotmesos a una forta pressió cinegètica, es desplacen a altres espais, 
com són les zones urbanes, on cerquen principalment seguretat i no aliment. 
En aquests casos és quan cal implementar la immunocontracepció i posterior 
alliberament d’aquests animals, seguit d’una sèrie de mesures com:    

● Rotondes i parcs, ubicats a les perifèries urbanes, sense recs d’aigua 
excessius, ja que sota l'herba regada apareix tot un ecosistema de larves, que 
són font de proteïnes pel senglar. 

● Contenidors i papereres de difícil accés per al senglar. 

● Una campanya coordinada entre els ajuntaments i entitats públiques 
implicades, d’educació dirigida a les persones que donen menjar i beure als 
senglars. 

● Conreus amb tanques adequades i amb un manteniment regular: ben 
desbrossades i amb un voltatge adequat.   
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I quant a les poblacions que habiten les zones forestals, el retorn del seu 
depredador natural, el llop Canis lupus, no només reduiria el nombre d’individus 
al depredar-los sinó que està demostrat que actuaria com a agent que modifica 
les pautes de comportament de les seves preses (inclòs l’aparellament) en el 
que s’anomena “l’ecologia de la por”. Estudis recents també relacionen una 
major diversitat de flora en els espais on habita el llop, el que implica un canvi 
en la vida dels herbívors. Tot apunta que és imprescindible que la Generalitat 
treballi en la recuperació d’aquest important carnívor i tornem a tenir poblacions 
estables al llarg del territori català, com succeeix en altres països europeus.  

Finalment, no oblidem els accidents de caça causants de danys i fins i tot la 
mort a persones que anaven, simplement, a gaudir de la natura dels nostres 
boscos.  

Per tot això s’imposa que l’Administració, després de com a mínim 24 
temporades de caça del senglar, comenci a avaluar seriosament els resultats i 
comenci a aplicar mètodes de regulació de la població de Sus scrofa que siguin 
efectius alhora que ètics.  

La caça del porc senglar, com a eina per aquest propòsit, és un fracàs 
estrepitós. 

Els mitjans s’han fet ressò de la campanya reclamant a l’Ajuntament de 
Barcelona la fi de la captura i caça de senglars. 

 La Vanguardia (29/09/2023): Una vintena d’entitats demana a 
l’Ajuntament de Barcelona aturar la caça de senglars. 

 324 / ACN (29/09/2023): Una vintena d’entitats demana a l’Ajuntament 
de Barcelona aturar la caça de senglars. 

 Tot Sant Cugat (02/10/2023): Entitats animalistes demanen aturar la 
caça de senglars. 

 Betevé (29/09/2023): Una vintena d’entitats reclama a l’Ajuntament 
aturar la caça de senglars de forma urgent. 

 TOT Barcelona (29/09/2023): Demanen que l’Ajuntament aturi la caça 
de porcs. 

 El Triangle (30/09/2023): Més de vint entitats demanen a l’Ajuntament 
de Barcelona aturar la caça de senglars. 

 Metrópoli Abierta (02/10/2023): Los ecologistas exigen al Ayuntamiento 
de Barcelona terminar con la caza de jabalíes. 

 TV3 (19/10/2023): L’expansió del senglar a Collserola, una amenaça per 
a les ciutats del voltant. 

 Radio 4 (19/10/2023): Eva Santolaria i ‘Som aquí! Les dones en el 
disseny. 

 

i. Educació ambiental: «Animals exòtics, però no 
domèstics» 
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“Animals exòtics, però no domèstics” va néixer el 2013, i va ser creat amb el 
propòsit de sensibilitzar i conscienciar sobre la greu problemàtica associada al 
comerç d’animals  silvestres exòtics. 

Aquest projecte vam iniciar-lo amb una modesta subvenció de l’Ajuntament de 
Barcelona que en els útlims anys ha incrementat el seu import. 

Va néixer en el marc de l’àmbit de tràfic d’espècies i del de protecció i defensa 
dels animals, que tenen una trajectòria de més de 20 anys a DEPANA. 

Entenent que tant els nens i els joves són el públic potencial que adquireix 
animals de companyia i molts d’aquests animals són exòtics, vam elaborar un 
taller d’una hora aproximada de durada que s’imparteix al 2n cicle de primària i 
a l’ESO. 

Bàsicament, i amb una metodologia adaptada a les diferents franges d’edat, es 
donen a conèixer les raons per les quals és absolutament desaconsellable 
posseir un animal de companyia exòtic. 

S’esgrimeixen dos arguments principals; tant des del punt de vista de benestar 
del animal com des la perspectiva conservacionista. 

No és ètic mantenir en captivitat en una llar un animal silvestre donat que és un 
ser viu llur nínxol ecològic es troba en els ecosistemes on viu amb unes 
necessitats molt complexes impossibles de cobrir en un domicili particular (a la 
natura passen la major part del temps cercant aliment, han de satisfer el seus 
instints naturals com el d’aparellar-se, reproduir-se, etc.) 

La tinença d’un animal exòtic pot esdevenir un greu problema pels ecosistemes 
per les greus conseqüències que genera l’abandonament d’aquests animals a 
la natura (espècies potencialment invasores com a una de les principals causes 
de biodiversitat del planeta) 

Malgrat que podria ser un tema una mica controvertit perquè molts dels 
escolars tenen animals exòtics a casa com animals de companyia, “empatitzen” 
de forma molt ràpida amb el problema i, a través dels exemples concrets, 
acaben essent conscients del patiment al qual exposem als animals i de les 
greus conseqüències que pot suposar per a la natura de casa nostra, la 
possessió (que sovint acaba en abandonament) d’aquests animals. 

La metodologia: 

Explicació de la temàtica amb el suport d’una presentació de Power point. En el 
desenvolupament d’aquesta, es produeix la participació de l’alumnat en 
intercanvi d’opinions i experiències, tot generant debat per arribar a aquesta 
conclusió: els únics animals per tenir com animals de companyia han de ser 
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gats i gossos incidint en la importància de l’adopció dels mateixos en lloc de la 
compra. 

Per arribar a aquesta conclusió es parteix del concepte del procés de 
domesticació de milers d’anys dels gossos i els gats en el sí de les societats 
humanes diferenciant-lo clarament del procés que no ha succeït amb els 
animals silvestres, que malgrat estar en captivitat conserven els seus instints 
naturals i el fet de no poder-los satisfer (sobretot quan es troben en un domicili 
particular) és converteix en un patiment per aquests animals que podria ser 
considerat com una de les pitjors formes de crueltat. 

També es parla de la problemàtica de les espècies introduïdes com a animals 
de companyia i que si son abandonades esdevenen espècies potencialment 
invasores. 

Durant el 2023, tal com hem indicat abans, la subvenció atorgada per 
l’Ajuntament de Barcelona per executar aquest projecte educatiu s’ha vist 
exponencialment incrementada. Això ha permès també incrementar el nombre 
de tallers a la ciutat. 

 

D’aquesta manera tenim que durant el 2023 s’han realitzat tallers a un miler 
d’alumnes de la ciutat de Barcelona. A més, també s’ha portat a terme a 
d’altres poblacions de l’àrea metropolitana. En aquests casos, és DEPANA que 
assumeix les despeses atès que la subvenció de l’Ajuntament de Barcelona, 
és, com dèiem, només per escoles de la ciutat comtal. 

c. Projecte de recerca sobre patògens en ailants del Parc 
Natural de la Serra de Collserola 

El projecte de recerca sobre la viabilitat del biocontrol de l’ailant (Ailanthus 
altissima) que es va iniciar en 2021 a les instal•lacions de la estació biològica 
de Can Balasc del PN de la Serra de Collserola, ja es va informar a la memòria 
de l’any anterior que va quedar en suspens en 2022.  El motiu va ser la manca 
de recursos humans. Hi havia l’intenció de reprendre-ho a partir de la 
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finalització del curs 2022-23, però no va ser possible pel mateix motiu de la 
seva suspensió. 

Tanmateix, amb el començament del curs 2023-24 es va rebre la sol•licitud per 
part d’un alumne del grau de Biologia de la UAB de realitzar el seu treball de 
final de grau (TFG) en la modalitat d’aprenentatge servei (ApS) sobre el tema 
del biocontrol de l’ailant. El tema va ser admès per l’UAB, però malauradament 
per part de l’UAB es va dir que no es preveia la realització de treball 
experimental ni activitats de camp per a la recol•lecció de mostres en un TFG. 
Així ho va manifestar la responsable d'ApS de la facultat. 

Per aquest motiu, afegit a la manca de disponibilitat de recursos humans, no 
s’ha tornat a demanar als serveis del Parc de Collserola reprendre la recerca 
començada a Can Balasc. El TFG sobre el biocontrol dels ailants es replanteja 
com a treball acadèmic basat en treball bibliogràfic de recull i anàlisi de la 
informació disponible que permeti arribar a alguna conclusió sobre la viabilitat o 
no del biocontrol dels ailants. També es realitzarà recerca sobre les aplicacions 
comercials en curs i l’experiència en l’eradicació del l’ailant de diferents serveis 
tècnics. 

Aquest TFG es un encàrrec de DEPANA per a sistematitzar i analitzar la 
informació disponible sobre el coneixement que es té fins a la data quant al 
possible biocontrol dels ailants. A més de la recerca bibliogràfica és necessari 
recollir l’opinió de les persones que estan relacionades amb  tasques 
d’eradicació dels ailants, a partir de la seva experiència pràctica i coneixement 
de primera mà sobre el tema. L’objectiu d’aquest estudi, per part de DEPANA 
és que aquest TFG esdevingui un informe que permeti valorar l’interès o no de 
continuar aquesta línia de recerca i la seva possible aplicació pràctica.  

Per part de la UAB el treball serà tutoritzat per la Dra. Ana Morton del 
Departament de Biologia Animal, de Biologia Vegetal i d'Ecologia, Unitat de 
Zoologia, antiga sòcia de DEPANA en la seva època d’estudiant. 

d. Parc a Taula 

Parc a taula és un programa de la Diputació de Barcelona que posa en valor la 
Xarxa de Parcs Naturals mitjançant la gastronomia, amb la implicació dels 
productors, elaboradors, cellers, allotjaments i restaurants arrelats al territori. I 
amb la col•laboració dels ajuntaments i consells comarcals. El nombre 
d’adhesions és de 309, i les activitats més destacades on ha participat el 
programa durant el 2023 han estat: 

 Assistència a la jornada "Producció agrària sostenible i ajut al càlcul del 
perfil de sostenibilitat ambiental" organitzada pel DACC i l’IRTA (Gurb, 
16/02/2023). 
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 Reunió amb Elisenda Guillaumes. Directora general d’Agricultura i 
Ramaderia del DACC, per tractar la Producció agrària sostenible (PAS) 
en el marc de la Xarxa de Parcs Naturals (en línia, 07/03/2022). 

 Assistència a la jornada tècnica "El control biològic en agricultura 
ecològica" organitzada pel DACC i l'Associació d’ADV de Catalunya (en 
línia, 10/03/2023). 

 Col•laboració amb el Concurs literari Sant Jordi 2023, organitzat per la 
Unitat lingüística de la Diputació de Barcelona. 

 Assistència al webinar ¿Cómo pueden el pequeño comercio y 
ayuntamientos apoyar a los alimentos locales, de temporada y 
ecológicos?, organitzat per la Red de Municipios por la Agroecologia (en 
línia, 06/06/2023). 

 Assistència a la jornada tècnica "Beneficis de les basses i punts d’aigua" 
organitzada per la Fundació EMYS (Riudarenes, 24/03/2023). 

 Curs de Verificadors d’adhesió a la Fase II de la CETS. Sessions 
teòriques (en línia, 02/10/2023, 06/10/2023 i 09/10/2023). 

 Participació a la CETS del Garraf, Olèrdola i Foix, a les reunions dels 
grups de treball Empreses i General i del Fòrum Permanent (diverses 
localitzacions, 26/09/2023, 18/10/2023, 15/11/2023, 28/11/2023). 

 Participació a la CETS de Sant Llorenç del Munt i l’Obac, Fòrum 
permanent (diverses localitzacions, 29/03/2022, 17/04/2023, 
27/06/2023). 

 Participació a la Comissió consultiva del Parc de Sant Llorenç del Munt i 
l'Obac (Rellinars, 17/10/2023). 

 Col•laboració amb l’activitat “Dia internacional d’observació de la lluna” 
en el marc del programa “Astronomia als Parcs”, amb degustació del 
Celler Mond Obert – Mas de Sant Iscle (Sabadell, 21/10/2023). 

 Contribució a la consulta del Comitè de les Regions sobre el Sistema 
Alimentari Sostenible de la UE (febrer 2023). 

 Contribució al Taller participatiu: un territori resilient al Baix Llobregat, al 
Penedès i a l'Anoia, organitzat pel CTFC, l’IRTA i la Fundació Pau Costa 
(Sant Just Desvern, 31/10/2023). 

 Ponència del Parc a taula al webinar Tapping the ecological profit: 
initiatives for the sustainability of natural resources and heritage, cultural 
landscapes and archaeological sites, organitzat per UNESCO Habana 
(en línia, 05/12/2023). 

 Contribució a les reunions de la Comissió per l'arrelament territorial i 
l'autoestima alimentària del Consell Català de l’Alimentació (diverses 
localitzacions, 20/09/2023 i 15/12/2023). 

 Producció de la nova edició del Catàleg d’Experiències Parc a taula. 
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 Participació a la Fira ÀPAT BCN 2023, amb un espai d’activitats i 
d’exposició d’empreses Parc a taula (La Farga, 21-23/10/2023). 

 Participació al Gastronòmic Fòrum Barcelona, amb un espai d’exposició 
d’empreses Parc a taula i una activitat a l’Aula Cuina (Fira de Barcelona, 
6-8/11/2023). 

 Participació al Science & Cooking World Congress Barcelona, en la 
inauguració, impulsant el document de compromís “Gastronomia, 
Sostenibilitat i Espais Naturals” i organitzant un àpat institucional de 
promoció de la gastronomia de la Xarxa de Parcs Naturals (Universitat 
de Barcelona, 13-15/11/2023). 

 Redacció del plec de condicions tècniques per a la licitació dels vídeos 
“Som Parc a taula”. 

 Producció d’un vídeo institucional de presentació del programa Parc a 
taula. 

 Subprograma “Joves cuiners del Parc”, finalització de les activitats del 
curs 2022-2023 i inici de les del curs 2023-2024. 

 Participació a la Comissió de seguiment i reunions de gerència i de 
coordinació de la Xarxa Productes de la Terra 

 Col•laboració amb la Unitat de Seguretat Alimentària en l’elaboració 
d’unes fitxes nutricionals dels productes agroalimentaris singulars. 

 
4. ÀMBIT D’ACTIVITATS 

a. Relació d’activitats 
 

Aquest s'ha continuat amb les actuacions, excursions, xerrades, etc.  

S’ha seguit impulsant el programa de dinamització al servei dels socis i sòcies 
de l’entitat.  

Sortides i xerrades 

FEBRER 
Mura i Riera de Nespres 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als dofinaris. 
 
MARÇ 
Bicicletada per el curs del riu 
Xerrada: 'Mono Daurat, el petit tresor de la selva' 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als dofinaris. 
GAF: Grup d’Acció Forestal 
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ABRIL 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als dofinaris. 
Trobada voluntaris 
 
MAIG 
GAF: Grup d’Acció Forestal 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als dofinaris. 
La Fageda de Curull ( Osona) 
 
JUNY 
GAF: Grup d’Acció Forestal 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als dofinaris. 
 
JULIOL 
Flors de prats i tartera al Pas de Lladres. (Planoles)   
 
SETEMBRE 
GAF: Grup d’Acció Forestal 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als delfinaris 
 
OCTUBRE 
Bicicletada pel curs del Llobregat 
GAF: Grup d’Acció Forestal 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als delfinaris 
Introducció als carrascars i les rouredes del Bages 
Xerrada: 'Viatge ornitològic a Israel. Descobrint l'altre extrem del Mediterrani’ 
 
NOVEMBRE 
Observació de cetacis en llibertat. Una alternativa als delfinaris 
GAF: Grup d’Acció Forestal 
 
DESEMBRE 
GAF: Grup d’Acció Forestal 
Grup de Caminants de Collserola 

Les activitats de Caminants de Collserola consisteixen en caminades de 
dificultat baixa a moderada que es fan mensualment els dimarts, llevat dels 
mesos de juliol, agost i desembre. La major part de les caminades tenen lloc 
pel Parc Natural de la Serra de Collserola i, en ocasions, per espais naturals 
fora  del Parc, però propers a Barcelona. Són activitats matinals de 9:00 a 
13:00 o 14:00 h, llevat d’alguna ocasió excepcional en què ocupa tot el dia. 
Habitualment participen al voltant de 25 persones de mitjana. 
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24 de Gener. Camí de Ronda Sitges-Vilanova 

21 de Febrer. Esplugues de Llobregat – Sant Feliu de Llobregat 

21 de Març. Canyelles - Mundet  

18 d’Abril. Camí de Fonts. Vallvidrera Sup. – Mundet 

16 de Maig. Floresta – Baixador de Vallvidrera 

20 de Juny. Baixador de Vallvidrera –Vallvidrera superior  

19 de Setembre. St. Martí de Centelles – El Figaró  

17 d’Octubre. Castell de Burriac Mataró - Argentona  

21 de Novembre. Floresta – Vallvidrera Sup.  

e. Grup d’acció forestal 

Un any més el GAF ha continuat amb les seves accions de restauració 
ambiental en el medi natural centrades en tasques adreçades principalment en 
la conservació i foment de la biodiversitat. Aquest objectiu es concreta en la 
plantació de plançons d’espècies autòctones, l’erradicació de flora al•lòctona 
invasora i la retirada de deixalles. 

I. Activitat del GAF en 2023 

Tradicionalment la major part de l’activitat del GAF ha consistit principalment en 
plantacions de plançons d’arbres i arbusts mediterranis. Tanmateix, 
darrerament la política forestal del Consorci del PN de la Serra de Collserola ha 
derivat cap a postures adreçades a limitar l’extensió de la superfície de bosc. 
Una de les conseqüències és la consigna de no procedir a cap plantació, sense 
distingir les espècies. Aquest fet entra en col•lisió amb la opinió i desitjos del 
voluntariat del GAF i obliga al replantejament dels objectius del viver  de Bosc 
Turull. 

Accions del GAF  en el medi natural 

05/02/2023 Plantada a can Parcala. (Cabrera de Mar) 

18/02/2023 Acció conjunta amb el col•lectiu “Salvem l’Olla del Rei”. 
(Castelldefels) 

26/03/2023 Acció de restauració ambiental a l Font Vella de Canyelles 
(roquetes, Barcelona) 
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07/05/2023 Acció d’erradicació de flora invasora a la zona de la Font de Santa 
Eulàlia (Collserola, Barcelona) 

24/08/2023 Visita a les parcel•les de Gavà de membres de la Junta i el GAF. 
Plantada simbòlica d’un pi blanc del viver del GAF. (Gavà) 

08/07/2023 Acció a la zona de l’antic camp de fútbol de la Font del Bosc. 
Inspecció de la font i cerca de l’origen desconegut de la mina. (Cal Notari, 
Horta, Barcelona) 

19/11/2023 Acció de retirada de deixalles i erradicació de flora invasora 
(lligabosc japonès, fals miraguà...) a les parcel•les de Gavà. (Gavà) 

03/12/2023 Acció a la zona de l’antic camp de fútbol de la Font del Bosc. 
Continuació de la cerca de l’origen desconegut de la mina. (Cal Notari, Horta, 
Barcelona) 

Voluntariat ambiental a la ciutat (Espai urbà de Barcelona) 

31/01/2023 Plantada de plançons del viver del GAF al carrer de Sant Josep 
Cottolengo a càrrec d’alumnat de l’escola Kotska (Jesuïtes de Gràcia), amb el 
suport de personal de Parcs i Jardins de l’Ajuntament de Barcelona. 

05/03/2023 Acció de suport al col•lectiu Salvem l’Alzina de Gràcia. Plantada de 
plançons del viver del GAF i tasques de manteniment del jardí. 

17/06/2023 Participació en la jornada comunitària de l’Aula Ambiental Bosc 
Turull. Tasques de manteniment al viver i vegetació de Bosc Turull. 

16/12/2023 Participació en la darrera jornada comunitària de l’Aula Ambiental 
Bosc Turull del 2023. Tasques de manteniment al viver i vegetació de Bosc 
Turull. 

Accions de RSC (Responsabilitat social corporativa) 

15/11/2023 Activitat amb treballadors de l’empresa Autodesk l’Aula Ambiental 
Bosc Turull. Tasques de manteniment al viver del GAF i Bosc Turull. 

Col•laboració amb l’aula de natura El Meandre (https://www.elmeandre.cat/) 

12/07/2023 Lliurement d’exemplars i llavors de sesquera provinents del projecte 
del GAF de recuperació d’aquesta espècie. 

 

i. El Viver Forestal del Bosc de Turull 
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En els darrers anys hi ha hagut un canvi en la interpretació de la funció del 
nostre viver forestal. Els arbres continuen sent objecte de reproducció al viver i 
plantació al medi, però limitats a casos concrets i prioritzant especies d’especial 
interès. El nom de viver forestal s’ha d’interpretar en un sentit molt ampli, ja que 
s’inclouen, a més de les espècies forestals, arbòries i no arbòries, les pròpies 
d’altres hàbitats, com ara les zones humides. 

Durant 2023 han continuat les tasques de manteniment del viver de DEPANA a 
les instal•lacions de l’Aula Ambiental de Bosc Turull per a garantir la 
disponibilitat de plançons destinats a les accions de voluntariat de restauració 
ambiental. S’han continuant fent els torns de supervisió setmanal que duen a 
terme voluntaris i voluntàries per al control del correcte funcionament del reg. 

El manteniment general i la sembra i transplantament de nous exemplars ha 
continuat a càrrec de l’alumnat de les activitats d’Aprenentatge-Servei durant 
els períodes lectius del curs escolar. L’alumnat també col•labora en altres 
tasques de manteniment de l’entorn a Bosc Turull. 

Previsió de trasllat del viver de Bosc Turull 

Sense data per determinar està previst el trasllat del viver fora del lloc on es 
troba des de 2013. El motiu és el projecte de l’Ajuntament de Barcelona de 
obrir un pas de vianants a Bosc Turull que afecta l’espai que ocupa el viver. La 
possibilitat de reallotjar-ho en un altre punt dins del mateix Bosc Turull està en 
estudi. De no ser possible, una alternativa és el trasllat a les parcel•les de 
Gavà. En aquest cas això impediria mantenir la col•laboració amb l’Aula 
Ambiental Bosc Turull. 

ii. Projecte Aprenentatge – Servei (ApS) “Fem un món 
més verd” 

El projecte d’ApS de DEPANA “Fem un món més verd” està a càrrec de dos 
socis voluntaris, professors jubilats respectivament d’ensenyament primari i 
secundari. Per al període de 2023 a 2026 va sortir una convocatòria de 
subvencions per a activitats d’ApS del Departament de Territori i Sostenibilitat 
de la Generalitat de Catalunya però no ens va ser concedida. 

L’objectiu de sol•licitar la subvenció no va ser rebre diners com a compensació 
del que ja es fa sense recursos externs, si no ampliar l’oferta per a poder 
atendre més demandes que rebem i no podem atendre per manca de recursos. 
A causa de l’increment de demandes que no podem atendre hem hagut de 
retirar el projecte d’ApS de DEPANA del Portal d’Activitats Educatives de 
Catalunya (activitum.cat). 
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En el projecte participa alumnat d’educació bàsica, tan de primària com de 
secundària, especialment alumnat de Servei Comunitari de l’ESO. En menor 
grau s’integra també alumnat de formació ocupacional. El nostre projecte 
respon a la demanda de l’alumnat per realitzar accions concretes a favor del 
medi ambient. Un dels centres d’interès és la producció de plançons i el 
manteniment del viver d’espècies autòctones de DEPANA en el Aula Ambiental 
Bosc Turull. S’utilitza material reciclat, com ara ampolles de PET i caixes de 
fruita de plàstic com a suport. Els plançons produïts s’utilitzen en activitats de 
restauració d’espais naturals per part d’alumnat d’ESO i Primària i per part de 
voluntariat de DEPANA. També s’ofereixen a altres entitats. 

L’alumnat també du a terme diverses tasques de suport a Bosc Turull: neteja 
de camins, compostatge, revisió de menjadores d’ocell i caixes niu, reg, 
instal•lació i control de trampes de feromona per a processionària, erradicació 
de vegetació invasora, etc. 

Activitats d’ApS amb alumnat de centres de secundària pública i 
concertada 

Institut Bernat el Ferrer (Molins de Rei)  

Projecte permanent. 

Manteniment amb alumnat de 3r d’ESO, durant tot l’any 2023, a l’hort de 
l’institut d’un viver forestal de reforç pel de Bosc Turull (períodes lectius dels 
cursos escolars 2022-23 i 2023-24). Dues sortides a Collserola par a la 
restauració d’una cabana de pedra seca, retirada de deixalles i flora invasora. 

Institut Josep Lluís Sert (Castelldefels)  

Servei Comunitari de l’ESO 

Quatre sessions de restauració ambiental a l’Olla del Rei amb un grup 
d’alumnes del Servei Comunitari de l’ESO. Erradicació de cortaderia i plantació 
experimental d’exemplars de sesquera, lliri, groc i joncs, provinents del viver del 
GAF de Bosc Turull. (Abril-maig 2023) 

Escola Kostka (Jesuïtes de Gràcia, Barcelona)  

Projecte permanent 

Activitat setmanal, llevat d’incidències o incompatibilitats puntuals, durant tot 
l’any 2023 (períodes lectius dels cursos escolars 2022-23 i 2023-24). Alumnat 
de 3r d’ESO de les 5 línies d’aquesta escola. Tasques de suport i manteniment 
del viver del GAF i de l’entorn e Bosc Turull. 
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Activitats d’ApS amb alumnat de centres de primària pública 

Escola La Maquinista (Sant Andreu, Barcelona)  

07/02/2023 

Alumnat de 2n de primària. Introducció a la plantació d’aglans, la funció de les 
llavors, les utilitats dels arbres i el manteniment de plançons destinats al viver 
de Bosc Turull. 

Escola Miguel de Unamuno (Santa Coloma de Gramenet) 

08/03/2023 

Alumnat de 5è de primària, 2 grups. Introducció a la plantació d’aglans, la 
funció de les llavors, les utilitats dels arbres i el manteniment de plançons 
destinats al viver de Bosc Turull. 

Escola Ignasi Iglesias (Sant Andreu, Barcelona) 

14/03/2023 

Alumnat de 3r de primària, 2 grups. Introducció a la plantació d’aglans, la funció 
de les llavors, les utilitats dels arbres i el manteniment de plançons destinats al 
viver de Bosc Turull. 

Activitats a l’hort amb alumnat de P3.  A petició de les mestres de P3 de van fer 
l’activitat “Com es fan créixer les plantes?” 

Escola Mercè Rodoreda (Santa Coloma de Gramenet) 

31/03/2023 

Plantada de plançons del viver (alzines, roures, llentiscle i aladern) en una zona 
cremada prop de la Font de l’Alzina, Parc de la Serralada de Marina. 
Participació de 2 grups de 6è de primària. 

29/11/2023 

Alumnat de 4t de primària, 2 grups. Introducció a la plantació d’aglans, la funció 
de les llavors, les utilitats dels arbres i el manteniment de plançons destinats al 
viver de Bosc Turull. 

Escola La Farigola (Vallcarca, Barcelona) 

06/06/2023 

Alumnat d’un grup de primària. Diverses tasques de suport al viver de Bosc 
Turull. 
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Recollida de plançons produïts a les escoles de primària 

15/06/2023 

Recollida dels plançons obtinguts per les escoles a partir de les activitats de 
plantació i introducció al viver forestal escolar realitzades durant el curs 2022-
23. Els plançons es lliuren al GAF per al seu manteniment a causa del 
tancament de les escoles durant el període de vacances d’estiu. Continuaran el 
seu desenvolupament al viver de Bosc Turull a l’espera de ser plantats. 

Escoles participants:  

- Mercè Rodoreda i Miguel de Unamuno de Santa Coloma de Gramenet 

- La Maquinista, Ignasi Iglesias, Baró de Viver i Eulàlia Bota de Sant 
Andreu (Barcelona) 

IV. Alumnat en pràctiques del Certificat de Professionalitat d'Interpretació 
i educació ambiental 

A petició de les entitats Pere Tarrés i Fundesplai, hem acollit un alumne i una 
alumna, respectivament, d’aquestes entitats per a que realitzessin el seu 
període de  80 hores de pràctiques que s’inclou en el currículum del  Certificat 
de Professionalitat d'Interpretació i educació ambiental. Les pràctiques han 
tingut lloc  durant els mesos de novembre i desembre de 2022. És el primer cop 
que ha tingut lloc aquesta experiència. Ni per a DEPANA, ni per a l’alumnat 
participant, aquestes pràctiques no inclouen cap aportació econòmica. 

Aquests dos alumnes han participat en diverses activitats del projecte d’ApS del 
GAF i han col•laborat elaborant documentació diversa d’utilitat per a l’entitat. 

f. Can Parcala 

DEPANA i la Fundació Alsina i Arenas i Baum de Bernis vam signar un conveni 
a finals del 2017 pel qual la nostra entitat duria a terme activitats a l’espai de 
Can Parcala. En aquest espai també hi treballa la Fundació Maresme amb 
persones amb diversitat funcional intel• lectual que els ofereix una oportunitat 
de feina amb uns valors que la nostra entitat també comparteix: cuidar del 
nostre entorn natural. 

D’aquesta manera, de la finca rústica i dels seus cultius en resulten productes 
ecològics i de proximitat que no fan més que garantir la biodiversitat de les 
espècies pròpies del Maresme. 

Per fomentar-ho i donar a conèixer aquest petit oasi situat a Cabrera de Mar, la 
funció de DEPANA és de fer activitats on es tracten temes de fauna i flora, 
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mentre es gaudeix de l’espai que ens brinda Can Parcala. Alhora, l’Associació 
ha fet de pont amb altres entitats perquè es puguin dur a terme projectes més 
tècnics com és el cas de la bassa d’amfibis. 

Les activitats dutes a terme a Can Parcala per DEPANA durant el 2023 són les 
següents: 

 5 de febrer: GAF en el marc de la festivitat Tu’Bishvat  

 22 de juliol: Nit de Ratpenats – CANCEL•LAT  

Volem agrair l’oportunitat brindada per la Fundació El Maresme i la Fundació 
Alsina i Arenas i Baum de Bernis, donat l’especial vincle que tenim amb aquest 
espai únic al Maresme que és Can Parcala. Ens uneixen valors humans i de 
connexió amb la natura local, així com la seva conservació. 

g.  Grup d’acció marina 

Hem rebut l’autortizació del Ministerio para la Transición Ecológica y el Reto 
Demográfico perquè DEPANA pugui du a terme l’activitat recreativa 
d’observació de cetacis. 

A més, DEPANA està fent el “Projecte GRISEUS” amb l’objectiu de conèixer 
millor l’estat de l’espècie Grampus griseus. DEPANA posa a disposició del 
públic un inventari d’aletes que serveixin per a identificar, a través de 
fotografies, els diferents exemplars. 

El catàleg d’aletes de cap d’olla gris es nodreix de les fotografies realitzades 
pels socis de DEPANA a les sortides que organitza l’entitat. 

A través d’aquest projecte, consultable a través de la pàgina web de DEPANA, 
complementem el coneixement científic de l’espècie, oferim recursos a entitats i 
persones d’altres espais naturals o projectes relacionats amb el cap d’olla gris i 
incentivem la participació dels socis. 

Cada foto del catàleg disposa d’un codi que permet identificar cada exemplar. 

h. Fem lluir DEPANA 

Durant aquest temps s’han produït canvis importants en l’estètica de la seu. 
Més actualitzada i acollidora. 

Un dels fets més destacats és la donació de mobles de l’empresa AUTODESK, 
gràcies als quals la seu disposa de mobiliari semi nou i de gran qualitat. És per 
això, que DEPANA volem agrair-los especialment la seva aportació.  
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5. ÀMBIT DE COMUNICACIÓ I PARTICIPACIÓ 
a. Difusió i comunicació 

Durant el 2023, s’ha seguit amb la publicació de notícies i l’enviament de notes 
de premsa sobre els principals projectes i campanyes que DEPANA porta a 
terme, amb especial incidència en els temes que més treballa l’entitat, com són 
el delta del Llobregat, el Centre d’Animals de Companyia de Barcelona o l’os 
bru del Pirineu, entre altres. També s’han elaborat i enviat de forma regular 
butlletins sobre l’actualitat i sobre les activitats a socis, voluntaris i 
col•laboradors. 

Aquest any hem publicat un total de 40 notícies a la pàgina web: 

• Organitzacions socials i ambientals denuncien l’endarreriment en 
l’execució de l’ampliació de la ZEPA del delta del Llobregat 

• Giving Tuesday, un dimarts dedicat a la generositat 

• DEPANA inicia la tramitació legal per aturar les obres del Port que 
afecten la llera del Llobregat 

• El Venadito torna amb una nova convocatòria d’art tèxtil per a creadors 
compromesos amb el patrimoni natural 

• Els mitjans recullen l’aturada del projecte de centre d’animals de 
companyia a Montcada 

• Els mitjans es fan ressò de la campanya de LIBERA i DEPANA contra la 
caça de senglars 

• DEPANA rebutja l’intent del Parlament de frenar l’ampliació de les zones 
protegides del Delta del Llobregat 

• 25è aniversari del Parc Natural de Cap de Creus 

• Per què el nou CAACB no es pot fer a Montcada? 

• El jutjat suspèn cautelarment el projecte per construir el Centre d’Acollida 
d’Animals de Companyia a Montcada, impugnat per DEPANA 

• LIBERA i DEPANA reclamen urgentment a l’Ajuntament de Barcelona 
una gestió ètica de la població dels senglars i que aturi la captura amb sacrifici i 
la caça 

• DEPANA reclama sensibilització sobre com actuar davant la presència 
d’ossos a la muntanya 

• La sortida de DEPANA permet albirar dofins ratllats amb dues cries 
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• Les Jornades Formatives per a la defensa jurídica del medi ambient 
tindran lloc del 6 de novembre al 4 de desembre 

• DEPANA avisa que el projecte del CAACB està impugnat per estar situat 
en un espai natural protegit 

• El taller “Animals exòtics, però no domèstics” torna a les escoles de 
Barcelona 

• Els mitjans es fan ressò de les imatges de l’ossa i els cadells 
enregistrades a la Vall d’Aran 

• DEPANA localitza una ossa amb dos cadells a la Vall d’Aran 

• Detecten per primera vegada la reproducció de tortuga babaua a 
Viladecans 

• DEPANA dona el tret de sortida al projecte de restauració d’unes 
parcel•les malmeses a Gavà 

• El president de DEPANA participa a la jornada d’ADENC sobre la 
defensa i conservació dels espais naturals del Vallès 

• Socis de DEPANA visiten les parcel•les de Gavà que està restaurant 
l’entitat 

• Alonso Pallí: «Les possibilitats actuals per informar-se i compartir 
coneixement sobre natura són immenses» 

• DEPANA denuncia una greu afectació a la ZEPA de Can Dimoni del 
Delta del Llobregat durant l’època de nidificació 

• DEPANA impugna el nou projecte del CAACB per ubicar-se en un espai 
natural protegit 

• DEPANA fa un albirament de dofins comuns per primer cop 

• DEPANA dona suport al manifest de la plataforma “No juguem, aturem 
Hard Rock” 

• Entitats socials demanen que es faci efectiva l’ampliació de les zones 
protegides del Delta del Llobregat 

• Parc a taula promou l’intercanvi de joves cuiners entre el Parc del Garraf 
i el Parco Naturale Regionale di Porto Conte 

• DEPANA dona suport a la Fundació el Maresme, afectada pel robatori 
de mel a Can Parcala 
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• DEPANA crida a participar a les manifestacions del cap de setmana per 
la defensa del medi ambient 

• Parc a taula promou les empreses adherides al programa amb la sèrie 
de vídeos ‘Som Parc a taula’ 

• DEPANA participa a l’estrena de la pel•lícula “Iberia, naturaleza infinita” 

• Ens unim a la manifestació unitària “Defensem la terra, construïm el 
futur” 

• El Port reconeix que les obres dels nous accessos ferroviaris no podran 
començar fins que no s’aprovi l’ampliació de la ZEPA del Delta 

• DEPANA restaurarà dues parcel•les de Gavà gràcies al suport de 
CaixaBank 

• DEPANA, acreditada com a membre de la Xarxa d’Esais i Agents 
Educatius de Catalunya 

• Un estudi revela la caiguda del nombre de nevades en l’últim mig segle 
per culpa del canvi climàtic 

• Jaume Peraire, enginyer aeroespacial al MIT: «El nombre de vols no es 
pot continuar prenent com a indicador de nivell econòmic i èxit turístic» 

Totes aquestes notícies s’han publicat a la pàgina web i a les xarxes socials, a 
més d’enviar-se als socis via butlletí electrònic.  

S’han atès els mitjans de comunicació que ho han requerit mitjançant 
voluntariat i s’ha mantingut presència en els diferents suports de comunicació 
que ho han sol•licitat. 

Durant aquest any s’han incrementat notablement el nombre de publicacions a 
les xarxes socials que té disponibles DEPANA: Facebook, X, Instagram, 
YouTube i Linkedin. Per aquests canals hi hem anat publicant notícies i 
activitats, a més de fer-nos ressò d’actes destacats d’entitats afines.  

• X (6.027seguidors) 

• Facebook (5.000 seguidors, 4.900 m’agrada) 

• Instagram(1.308 seguidors) 

• YouTube (31 subscriptors) 

• Linkedin (195 seguidors) 
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b. Publicacions 

Agró Negre 

Aquest any 2023 aconseguim publicar dues edicions de la revista l’Agró Negre, 
complint d’aquesta manera l’objectiu mínim que ens havíem proposat des del 
consell de redacció, de fer arribar als socis almenys dues revistes al llarg de 
l’any. Cal agrair l’esforç i la dedicació dels components de l’equip, agraïr també 
la tasca de maquetació, la de coordinació i la valuosa aportació de tots els 
col•laboradors en totes dues edicions. 

Agró Negre 41 

Arriba als socis a principis del mes de febrer. 

La portada està dedicada al tema central, els acords i desacords de la Cimera 
del clima COP15 de Montreal. 

A la plana 2 la denúncia ens trasllada al Baix Empordà, des d’on la Plataforma 
Salvem la Pineda d’en Gori denuncia la tala massiva de pins a la cala Salguer, 
prop de la Cala Fosca, Palamós, un dels indrets més encisadors de la baixa 
Costa Brava, on s’ha previst la construcció d’un tercer bloc d’apartaments de 
luxe.  

A la plana 3, l’editorial, signada per la Junta, aborda el tema dels fons Next 
Generation, atorgats per la UE, i que malauradament, en molts casos, van 
destinats al finançament de projectes que malmeten el medi ambient. 

Dins de la secció Acció Ambiental, les planes 4 i 5 es fan ressò de l’engany que 
suposa el projecte de l’Agroparc al Penedès, promogut per l’empresa Ametller 
en origen, sobre un espai amb un alt valor ecològic, zona de cacera d’una 
parella d’àguiles cuabarrades, espècie protegida. 

Aquesta secció recull també la decepció per no haver pogut reunir les 50 mil 
signatures que es necessitaven per tal de tirar endavant la Iniciativa legislativa 
popular ILP, on es demana una major protecció del Montseny. La lluita 
continua.  

A la plana 7 s’informa del compromís que ha assumit DEPANA per gestionar 
dues parcel•les agrícoles a Gavà, proposades per ser incloses dins de la Xarxa 
Natural 2000. Es faran tasques de millora i recuperació dels seus valors 
mediambientals.  

Finalment, a les planes 8 i 9 tornem a parlar de l’aeroport i les estrafolàries 
propostes d’ampliació que es van plantejant, com ara la nova pista al mar.  
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La secció Agrociència, a les planes 10 i 11, aprofundeix en el paper de les 
platges i els parcs de Barcelona com a refugi natural per a moltes espècies de 
papallones. 

També per a la secció d’Agrociència, a les planes 12 i 13 reproduïm amb el seu 
permís un article del professor Narcís Prat sobre la manca d’aigua i les 
estratègies més sostenibles davant de l’increment dels incendis de nova 
generació. 

A les planes centrals dediquem un primer article, signat per una biòloga del 
CREAF, a la Cimera del Clima COP15 de Montreal, tot especificant el paquet 
de 23 mesures d’urgència aprovades en el Marc Mundial, que inclouen 
diferents iniciatives de protecció i de gestió de la biodiversitat, que buscarien 
protegir almenys un 30% dels sistemes terrestres. 

El segon article ens apropa l’anomenat Tractat Internacional d’Alta Mar, que 
persegueix arribar a protegir el 30% dels oceans. 

L’entrevista de la secció “a prop naturalment” ens apropa a l’enginyer 
aeronàutic Jaume Peraire, qui davant de la crisi climàtica, aposta per nous 
models de gestió del trànsit aeri i noves fonts d’energia.  

La secció en positiu Agró Verd, a les planes 20 i 21, planteja els pros i contres 
de la introducció dels bisons a la península Ibèrica.  

La secció de la Miscel•lània recull diverses mininotícies de major o menor 
actualitat com el declivi dels taurons, l’arribada de molts gavots a les nostres 
costes aquest hivern o la proposta de declaració de parc nacional dels 
Monegres.  

Les planes 24 i 25 fan un repàs de les diferents activitats portades a terme per 
la nostra entitat, que inclou sortides en barca per veure cetacis, pedalades per 
espais naturals, visites de llacunes properes a Barcelona, interpretacions de 
paisatges agroforestals, etc. 

La secció Agromaníacs recomana la nova plana web vallaltadelatordera.cat i el 
llibre Pioneros de Doñana. 

I a la plana següent ens convida a reviure la nit del rat-penats, que es va 
celebrar en el marc de la finca de Can Parcala, on DEPANA col•labora sovint.  

I finalment el tema de l’ampliació de l’aeroport i la possible afectació de la 
llacuna de la Ricarda es abordat a l’article crític de la Contra, signat per Lluís X. 
Toldrà.  

Agró Negre 42 
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Va ser enviat als socis el setembre.  

A la portada veiem una imatge ja icònica del pantà de Sau amb nivells mínims 
d’aigua i el titular: Un futur sense aigua 

La denúncia a la plana 2 aborda la problemàtica dels sediments, amb 
l’Associació Sediments com a entitat convidada. 

L’editorial es fixa en els Secans, aquests espais d’una enorme importància en 
biodiversitat, que són alhora els grans oblidats en les polítiques de preservació 
de la Natura. 

La secció Acció Ambiental parla de la impugnació per part de DEPANA del nou 
projecte de centre d’acollida d’animals a Collserola. 

Es parla també de la necessitat urgent de declarar la serra del Montsec com a 
parc natural. 

Els ajuts que el departament d’acció climàtica ha decidit donar a les societats 
de caçadors per afavorir la cacera del senglar es abordat en sentit crític en 
aquest article, signat pel representat de DEPANA al consell de caça. Dos breus 
més completen aquesta secció, el no al projecte del Hard Rock i una nova 
amenaça per a l’avetosa de la Mata de València.  

La secció d’Agrociència aprofundeix en la importància ecològica i social de les 
oliveres monumentals, i el projecte de creació  de la “Reserva d’oliverars de les 
Terres de l’Ebre” 

La problemàtica que comporta l’aparent superpoblació de conills queda 
argumentat en un article en profunditat.  

La secció Agró Verd es fa ressò de la iniciativa del moviment ciutadà SOS 
Sargantanes, per intentar salvar l’animal emblema de l’illa d’Eivissa, la 
sargantana de les Pitiüses, amenaçada per les serps.  

Les planes centrals tracten un tema d’estricta actualitat com és la sequera i les 
propostes que per a Catalunya podrien tenir més sentit en termes de 
sostenibilitat. 

L’entrevista de “Converses amb els socis” ens apropa a l’expresident Enric 
Carrera, ornitòleg i director de l’Institut d’Investigació Tèxtil i Cooperació 
Industrial de Terrassa. 

I la segona entrevista, a la secció “A prop naturalment”, té com a protagonista 
al jardiner i naturalista Sergi Massanés. 
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La secció de mininotícies de la Miscel•lània ens parla de la gavina corsa i del 
corriol camanegre, del xacal daurat, del perniciós projecte d’estació esquí al 
Pirineu d’Osca  o de l’homenatge al nostre consoci Lluís Motjé. 

Les planes 24 i 25 recullen les activitats dutes a terme per la nostra entitat 
durant el primer semestre de 2023 i que inclou sortides en barca per veure 
cetacis, sortides botàniques i naturalístiques al Ripollès o a Sant Llorenç de 
Munt, actuacions del grup d’acció forestal GAF, etc. I també ens fem ressò de 
la troballa d’un dels nostres socis, una parella de mussols banyuts ocults dins 
un cementiri de la ciutat de Barcelona. 

El web recomana en aquesta ocasió és: entrepinosysembrados.blogspot.com i 
el llibre El tritó del Montseny i els amfibis i rèptils del parc natural del Montseny. 

La secció Agromaníacs destaca també la necessitat de preservar la riera de 
Corbera, per la seva importància geològica, faunística, botànica i paisatgística. 

Finalment, l’article de contraportada, La Contra, on el sotasignant fa un 
paral•lelisme entre el cas del corredor de Fórmula 1 Arturo Mezzario i els 
anònims i no tan anònims lluitadors per a la defensa de la natura a casa nostra. 
Agenda d’activitats 

S’han imprès les 2 agendes d’activitats, una tirada de 100 exemplars 
respectivament, per fer publicitat en centres cívics, comerços, i zones d'interès. 

c. Participació 

Una característica del funcionament de DEPANA és que el manteniment de la 
seva activitat depèn de l’esforç d’un reduït nombre de persones que de manera 
voluntària i desinteressadament duen a terme accions de defensa del medi 
natural en l’àmbit jurídic i sobre el terreny, organitzen activitats de difusió del 
patrimoni natural, representen l’entitat davant dels organismes més diversos, 
oficials i privats, atenen els mitjans de comunicació, s’encarreguen de la 
redacció de la nostra revista, així com de les més variades tasques de suport o 
manteniment que requereix l’entitat. 

Una part d’aquesta activitat correspon al voluntariat intern de l’entitat, que és el 
que permet el funcionament del dia a dia. Hi ha un altre tipus de voluntariat, 
com ara el voluntariat ambiental del GAF, adreçat externament a la societat 
obert a la participació de qualsevol persona, tant si és sòcia com si no ho és. 
Queda un cop més pendent la decisió d’assumir la possibilitat de considerar 
DEPANA una entitat de voluntariat, o continuar com a entitat de caire social 
amb activitat addicional de voluntariat, però sense un Pla de Voluntariat que 
contempli i institucionalitzi diferents projectes de voluntariat.  
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És un fet a destacar que en els nostres estatuts no s’esmenta el voluntariat 
ambiental com un dels objectius o camps d’actuació de l’entitat. Les paraules 
voluntari, voluntària o voluntariat no apareixen en lloc en els estatuts de 
DEPANA, ni en la exposició de la seva missió i valors. 

d. Convenis 

Conveni amb el Departament d’Ensenyament 

Continuem amb el Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, 
el qual no cal renovar cada curs i és el que ens proporciona el marc legal per al 
desenvolupament del projecte d’Aprenentatge i Servei (ApS) amb els centres 
d’ensenyament que depenen d’aquest departament. 

Acord de col•laboració amb el Consorci del Parc Natural de la Serra de 
Collserola (CPNSC) 

Continua la col•laboració amb el CPNSC. DEPANA participa en la Taula 
d’Entitats col•laboradores amb el Parc de Collserola i és membre igualment  del 
Consell Consultiu del Parc.  

Participació en el PEFC Catalunya 

DEPANA és membre actiu del PEFC Catalunya. PEFC (Program for the 
Endorsement of Forest Certification) Associació que promou, amb el segell 
PEFC, la Certificació Forestal  dels boscos i dels productes forestals, garantint 
traçabilitat des de l'origen fins al consumidor final, mitjançant una certificació 
independent de tercers.. Actualment és el sistema de certificació forestal més 
implantat al món a escala global.  El principal sistema alternatiu de certificació 
forestal és FSC (Forest Stewardship Council). Malgrat que no hi ha un 
reconeixement mutu del material certificat entre FSC i PEFC, en general FSC i 
PEFC apliquen estàndards de gestió similars. 

Creiem oportú incloure en aquesta memòria una petita reflexió sobre les raons 
que, des del punt de vista de DEPANA, donen sentit a la seva presència com a 
membre de PEFC Catalunya i la seva participació en l’Assemblea i en la Junta.  

El primer motiu és l’interès comú d’ambdues entitats en l’explotació sostenible i 
conservació del patrimoni forestal del nostre país. També coincidim en que el 
nostre àmbit d’actuació és el català, però igualment en un context a escala 
global. Des de DEPANA es valora molt positivament i s’agraeix l’acolliment que 
rep per part de PEFC Catalunya, que ens ofereix, quan s’escau, l’oportunitat de 
manifestar la nostra postura amb veu i vot a l’Assemblea. Per a DEPANA és 
molt important tenir l’oportunitat d’aportar la nostra visió sobre la gestió forestal 
i la comercialització dels productes derivats. 
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El segon motiu de la participació en PEFC Catalunya  és que per a DEPANA 
representa una font d’informació directa sobre el sentit i contingut de la 
certificació forestal i de retruc sobre els problemes que ha d’afrontar el sector  
forestal i la producció, distribució i comercialització dels seus productes. La 
defensa del medi ambient no pot ignorar la realitat social i econòmica i 
l’antagonisme inevitable entre els diferents interessos que coexisteixen en la 
nostra societat. Tenir contacte directe i escoltar a totes les parts implicades 
resulta imprescindible per a poder prendre decisions amb fonament. 

 

6. ÀMBIT DE PARTICIPACIÓ INSTITUCIONAL I RELACIONS 
EXTERIORS 
a. Activitats institucionals 

- Assistència als plenaris del Consell de Ciutat de l’Ajuntament de 
Barcelona. 

- Assistència als plenaris del Consell Municipal de Medi Ambient i 
Sostenibilitat de Barcelona, així com a les Comissions Permanents del mateix. 

- Assistència al Consell de Protecció de la Natura. 

- Assistència als plenaris del Consell Municipal de Convivència, Defensa i 
Protecció dels Animals de Barcelona, així com a les Comissions Permanents 
del mateix. 

- Assistència a les reunions del Patronat del Parc Nacional d’Aigüestortes i 
Estany de Sant Maurici. 

- Assistència a les reunions del Consell Consultiu del Consorci del Parc 
Natural de la Serra de Collserola. 

- Assistència a les reunions de la Comissió Consultiva del Parc Natural del 
Montseny. 

- Assistència a les reunions organitzades pels consells de caça. 

 

b. Activitat internacional de DEPANA 

L’activitat internacional de DEPANA durant el 2022 s’ha mantingut al voltant de 
les tres organitzacions de les que som membres: MedPAN, el CIDN i la UICN. 

MedPAN 
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Durant aquest període hem seguit participant activament a MedPAN des de la 
seva junta directiva. De tota l’activitat duta a terme en el context de MedPAN, 
és especialment rellevant la participació́ en activitats especifiques del Conveni 
de Diversitat Biològica de NNUU (CBD) en relació a la participació i suport de la 
societat civil en els objectius del conveni, en particular el 30 x 30 d’àrees 
protegides. També es va participar a la COP28 del Conveni de Canvi Climàtic a 
Dubai. En totes aquestes reunions es van organitzar i/o bé  participar en 
diferents side events promovent la importància de la conservació del litoral, les  
àrees marines protegides i de les xarxes de gestors com MedPAN. També es 
va tenir un paper molt actiu particpant del projecte de la UE “Ocean Goverance” 
que promou la creació d’una xarxa de xarxes de gestors d’AMP a nivel mundial. 
La conferencia final d’aquest projecte es va celebrar del 20-22 de setembre a 
Tarragona, amb contribucions de la Vicepresidenta del Govern i Ministra de 
Transisció Ecològica, Diputats al Parlament Europeu, representants de la 
Comissió Europea, del CBD i del nou tractat de les NNUU sobre biodiversitat 
en aigües internacionals,  i autoritats locals. 

L’assemblea general de MedPAN del 2023 es va a ver de postposar per temes 
logistics i está programada per l’abril d’enguany.   

Al llarg de l’any 2022 s’ha participat en totes les reunions de la Junta Directiva 
(mensuals) i del Bureau. En representació́ de MedPAN també s’ha participat en 
totes les reunions de Junta Directiva de “The MedFund” el fons fiduciari per a 
les AMP de la Mediterrània, amb seu a Mònaco, que es va impulsar des de 
MedPAN.  

Consell Ibèric de Defensa de la Natura 

Pel que fa al Consell Ibèric de Defensa de la Natura (CIDN), del 20-22 d’abril 
des del CIDN vam organizar, juntmanet amb ADENEX, a Mèrida el I Congrès 
Ibèric sobre les energies renovables i la Xarxa Natura 2000, en el qual hi van 
participar tres persones de DEPANA. Prèviament al congrès es van tenir 
diverses reunions de treball per a coordinar els membres del CIDN la seva 
organització. L’assemblea general del CIDN es va organizar el 16 d’agost de 
2023, per via telemàtica. 

L’activitat internacional de DEPANA durant el 2023 s’ha mantingut al voltant de 
les tres organitzacions de les que som membres: MedPAN, el CIDN i la UICN.  

CeUICN 

Pel que fa al CeUICN, el 16 de noviembre van celebrar les assemblees General 
i Extraordinària a la seu de l’Universitat Catòlica d’Àvila. En aquesta ocasió, cap 
representant hi va poder assistir i es va delegar vot a Juan Carlos Atienza, 
representant de SEO BirdLife. 
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IUCN 

Del 16 al 18 d’octubre es va celebrar una reunió de la comunitat interregional 
de la UICN a Yerevan (Armènia). 

El Comitè Interregional de la UICN per Europa, Àsia del Nord i Central 
(ICENCA) es un Comitè Membre de la UICN reconegut pel Consell de la UICN 
el 2021 i administrat per un Comitè Directiu de representants de Membres 
designats. 

ICENCA va ser convidada per un membre amb una llarga trajectòria a la UICN, 
la Fundación para la Preservación de la Vida Silvestre y los Bienes Culturales 
(FPWC) a Armènia, per participar en el Festival Ambiental Internacional anual 
SunChild en 13 al 18 d’octubre de 2023 i per celebrar el 20 aniversari de la 
FPWC. Aprofitant l’avinentesa, el Comitè Directiu d’ICENCA va voler reunir als 
membres de la UICN d’Europa, Àsia del Nord i Central per tenir reunions 
informals i activitats de capacitació amb l’objetiu de promoure la causa de la 
conservació de la natura entre els membres d’aquestes regions. 

Malauradament, cap representant de DEPANA hi va poder assistir. 

 

7. SECRETARIA GENERAL 
a. Sessions de Junta Directiva 

Durant l’any 2023 s’ha preparat, d’acord amb el President, les Ordres del dia de 
les reunions de la Junta Directiva, les quals han tingut una periodicitat mensual. 
Així mateix, s’han compilat i arxivat les actes de les reunions. En l’actualitat, les 
reunions es porten a terme en format híbrid, combinant la presencialitat i 
virtualitat per facilitar l’assistència de tots els membres de la junta. 

S'ha preparat, d’acord amb la Presidència, l'ordre del dia de l'Assemblea 
General de Socis. S'ha redactat l'acta i la Memòria anual de l’actuació de la 
Junta Directiva, així com el Programa i pressupost anuals d’actuació. 

S’ha dut a terme la coordinació i supervisió de la gestió tant de les vocalies com 
del personal contractat: Secretaria Tècnica i Administrativa, educadora 
ambiental i técnica de comunicació. 

b. Secretaria tècnica 

Durant l’any 2023, la plaça ha estat coberta per una persona a mitja jornada. 

A les tasques de la secretaria tècnica es destaca la presentació del següent: 

 Subvenció a l’Ajuntament de Barcelona – atorgada. 
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 BBVA Convocatoria Solidaria BBVA FUTURO SOSTENIBLE – no 
atorgada 

 Subvenció Diputació de Barcelona per la publicació del llibre “EL DELTA 
DEL LLOBREGAT A TRAVÉS DEL MEU PRISMA. A L’ENCALÇ D’UNA 
EDUCACIÓ AMBIENTAL” – atorgada 

 CANDIDATURA A LA CONVOCATÒRIA DEL PREMI LLUÍS MARTÍ 
2023 – no atorgada 

S’ha seguit en la línia de tots els anys intentant realitzar una despesa adequada 
de material d’oficina. 

c. Socis 

Durant el 2023, hi ha hagut 15 altes i, malauradament, 19 baixes de sòcies i 
socis. 

A 31 de desembre de 2023, DEPANA té  912 sòcies i socis. 

Els motius de les baixes han estat diversos: per defunció, per cessament de la 
persona o per motius econòmics. 


